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Wywiad z Marianem Kanią
Dyrektorem Stowarzyszenia Przyjaciół i Sympatyków Samodziel
nego Wojewódzkiego Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
im. ks. biskupa Nathana w Branicach.

1. Został Pan Wybrany 
Dyrektorem Stowarzy
szenia Przyjaciół i Sym
patyków Samodzielne
go Wojewódzkiego 
Szpitala dla Nerwowo i 
Psychicznie Chorych 
im. ks. biskupa Natha
na w Branicach. Jakie 
są statutowe zadania 
stowarzyszenia?
Celem działania stowa
rzyszenia jest wspieranie 
i pomoc instytucji, jaką 
jest Samodzielny Woje
wódzki Szpitala dla Ner
wowo i Psychicznie Cho
rych w Branicach w 
możliwie pełnym zaspa
kajaniu wszelkich po
trzeb jego pacjentów i 
pensjonariuszy. 
Stowarzyszenie Przyja
ciół i Sympatyków SWS w Branicach re
alizuje swoje cele przez:
-organizowanie imprez sportowych, kultu
ralnych, szkoleniowych, wyjazdów rekre
acyjnych oraz różnorodnych akcji publicz
nych służących autentycznej integracji 
pacjentów SWS w Branicach z szeroko 
pojętym środowiskiem, 
-organizowanie pomocy rzeczowej oraz 
pozyskiwaniem środków finansowych 
przeznaczonych na polepszenie warunków 
bytowych, rehabilitacji społecznej i zawo
dowej podopiecznych SWS w Branicach, 
-prowadzenie działalności gospodarczej 
zgodnie z obowiązującymi przepisami, z 
których dochód służy realizacji celów sta
tutowych.
2. Czy celem stowarzyszenia będzie 
również pomoc szpitalowi w spłacie jego 
zadłużenia?
Nie jest to możliwe, ponieważ stowarzy
szenie nie może przeznaczać pieniędzy na 
inne cele niż statutowe. Może dać pienią

.5. Skąd stowarzy
szenie czerpie 
środki finansowe 
na swoją działal
ność?
Stowarzyszenie 
podpisało porozu
mienie z Woje
wódzkim Ośrod
kiem Terapii Uza
leżnienia od Alko
holu i Współuzależ- 
nienia w Opolu.
Stowarzyszenie 
zwróciło się do 
wójtów, burmi
strzów, starostów w 
województwie 
Opolskim o dotacje. 
Oprócz tego zwró
ciliśmy się do wy
twórców alkoholów 
o wsparcie finanso

we. Innym źródłem pozyskiwania środków 
będą oczywiście składki członkowskie. Sto
warzyszenie będzie również organizować 
imprezy, z których dochód będzie przezna
czony na statutową działalność.
4. Czego dotyczy podpisane porozumie
nie z WOTUAiW w Opolu?
Podpisane porozumienie ma na celu zwięk
szenie dostępności pomocy terapeutycznej i 
rehabilitacyjnej dla osób uzależnionych od 
alkoholu i wspóluzależnionych, zamieszka
łych na terenie powiatów opolskich, a będą
cych byłymi pacjentami Ośrodka Leczenia 
Odwykowego. Będziemy podejmować 
wspólne działania rozszerzające możliwości 
terapeutyczne oraz dostępność oddziaływań 
samopomocowych dla osób uzależnionych 
od alkoholu oraz ich bliskich z zaburzenia
mi emocjonalnymi będącymi w związku z 
problemami alkoholowymi ich rodzin.
5. Czy funkcje Prezesa i jego zastępcy są 
płatne?
Zarząd liczy 5 osób i są to funkcje spolecz- 

W gazecie znajdziemy 
między innymi:
- Informacje z wykona
nia budżetu Gminy Bra
nice za I półrocze 2001 r.
- Historia spółdzielczo

ści ziemi branickiej
- Trasa rowerowa - 

którędy jeździć
- Informacje z Urzędu 

Gminy
- Ciekawe zdjęcia
-Co ciekawego odbyło 

się w gminie w minio - 
nym miesiącu

- oraz wiele innych 
informacji

6. Czy stowarzyszenie będzie czerpać z 
tradycji Fundacji Biskupa Nathana?
Obecnie powstałe stowarzyszenie ma 
być kontynuacją Fundacji Biskupa Na
thana. Stworzyliśmy od nowa jej struktu
ry, ale nie chcemy, aby było to zupełnie 
coś nowego.
7. Czy celem stowarzyszenia jest prze
jęcie majątku dawnej Fundacji 
Biskupa Nathana?
Sprawy majątkowe dawnej Fundacji Bi
skupa Nathana nie są uporządkowane, 
ponieważ nie ma wielu dokumentów. 
Ale obecnie powstałe stowarzyszenie 
będzie miało na celu również odnalezie
nie i odtworzenie dokumentów potwier
dzających stan posiadania dawnej Fun
dacji Biskupa Nathana.

ne. Jedynie stanowisko dyrektora jest płat-dze na remonty, zakupy potrzebnego 
sprzętu, łóżka, wyposażenie apteki itp. ne.



Wieści z Urzędu
OBWIESZCZENIE
Wójta Gminy Branice 

z dnia 16 sierpnia 2001 r.
Na podstawie art. 32 ust I ustawy z dnia 12 kwietnia 200Ir. Ordynacja wyborcza do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i do 
Senatu Rzeczypospolitej Polskiej /Dz.U. z 2001r. Nr 46 poz. 499/w związku z Uchwałą Nr LXXX1II/246/98 Zarządu Gmi
ny Branice z dnia 8 września 1998r. oraz Zarządzenia Nr 94/01 Wojewody Opolskiego z dnia 10 sierpnia 2001 r. w sprawie 
utworzenia odrębnych obwodów głosowania w Gminie Branice dla przeprowadzenia wyborów do Sejmu RP i do Senatu RP 
podaje się do wiadomości informację o numerach i granicach obwodów głosowania, oraz siedzibach obwodowych komisji 
wyborczych utworzonych dla przeprowadzenia wyborów do Sejmu Rzeczpospolitej Polskiej i do Senatu Rzeczypospolitej 
Polskiej w dniu 23 września 200Ir.
Nr obwodu Granice obwodu głosowania Siedziba Obwodowej
głosowania Komisji Wyborczej

Lokale obwodowych komisji wyborczych otwarte będą
w dniu glosowania od godz. 6-tej do 20-tej. Wójt Gminy

/-/Józef Małek

1 Sołectwa: Branice, Michałkowice.
Szkoła Podstawowa
w Branicach
Lokal przystosowany 
dla niepełnosprawnych

2 Sołectwa: Boboluszki, Jakubowice, Wysoka. Świetlica Wiejska w Wysokiej
3 Sołectwa: Dzbańce, Dzbańce-Osiedle, Posucice, Wódka, 

Włodzienin z przysiółkiem Włodzienin-Koloma.
Szkoła Podstawowa 
we Włodzieninie

4 Sołectwa: Dzierżkowice,Gródczany, Jabłonka, Niekazanice, 
Turków, Uciechowice, Wiechowice

Szkoła Podstawowa 
w Uciechowicach

5 Sołectwo: Bliszczyce Wiejski Dom Kultury w Bliszczycach
6 Sołectwa: Jędrychowice, Lewice. Budynek po byłej Szkole Podstawowej 

w Lewicach
7 Samodzielny Wojewódzki Szpital dla Nerwowo i Psy

chicznie Chorych w Branicach.
Regionalny Ośrodek Psychiatrii Sądowej w Branicach.
Dom Pomocy Społecznej w Klisinie. Filia w Branicach.

Stołówka w pawilonie J
Samodzielnego Wojew.
Szpitala dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
w Branicach ul. Szpitalna 18

8 Dom Pomoc Społecznej w Dzbańcach . Świetlica Domu Pomocy
Społecznej Dzbańce 1

9 Dom Pomocy Społecznej w Klisinie. Filia w Boboluszkach. Filia Domu Pomocy Społecznej 
w Boboluszkach.

Informacja z wykonania budżetu Gminy Branice za I półrocze 2001 roku.
Budżet Gminy Branice na rok 2001 zo
stał uchwalony 28 grudnia 2000 roku 
Uchwałą Rady Gminy Nr :X: 
XV1/127/00 Plan dochodów wynosił 
9.204.100 zł, wydatków 9.045.100 zł, 
plan przychodów 250.000 zł oraz plan 
rozchodów 409.000 zł. Na przestrzeni I- 
szego półrocza następowały zmiany w 
budżecie gminy dokonywane przez Radę 
i Zarząd Gminy.
Zmiany budżetu podejmowane przez 
Zarząd Gminy związane były z wprowa
dzeniem dotacji otrzymanych przez 
Gminę. Najistotniejszą zmianą było 
zmniejszenie kwoty przychodów o kwo
tę 60.000. O tyle były mniejsze środki 
na koniec ubiegłego roku od kwoty 
przyjętej w uchwale budżetowej. Spo
wodowało to konieczność zmniejszenia 
planu wydatków.

Planowane dochody budżetu Gminy 
zostały wykonane na dzień 30 czerwca 
w wysokości 51,12%. Wskaźnikowe 
wykonanie ponad połowy z założonego 
rocznego planu wynika przede wszyst
kim z przekazania przez Ministerstwo 
Finansów 8 z 13 rat subwencji oświa
towej. Termin ujęcia raty za lipiec w 
dochodach za pierwsze półrocze obo
wiązuje od ubiegłego roku. Wykonanie 
planu dochodów kształtuje się podob
nie do roku ubiegłego kiedy wynosiło 
51,76%. Analizując poszczególne tytu
ły wpływów zaznaczyć trzeba bardzo 
niskie wykonanie udziałów w podatku 
dochodowym od osób fizycznych. Jego 
wykonanie za 6 miesięcy w wysokości 
33,32% jednoznacznie wskazuje, że 
plan roczny z tego tytułu nie zostanie 
zrealizowany, a jego roczne wykonanie 

nie przekroczy 90% planu. W związ
ku z powyższym z tytułu udziału w 
podatku dochodowym od osób fi
zycznych może zabraknąć ponad 10- 
0.000 zł. Braku tak znacznej kwoty 
nie zrekompensują wyższe od założo
nych w planie wpływy z opłaty skar
bowej podatku od czynności cywilno
prawnych czy wpływów ze sprzedaży 
mienia. Bardzo dobry wskaźnik wy
konania planu w podatku od nieru
chomości jest wynikiem zapłaty przez 
Skarb Państwa poprzez Bank Handlo- 
wo-Przemysłowy w Warszawie zale
głości za Wojewódzki Szpital za rok 
1999. Kwota przekazana z tego tytułu 
to ponad 25% ogółu wpływu tego 
podatku za I-sze półrocze. Zobowią
zania z tytułu podatku rolnego i od 
nieruchomości z l-szego półrocza.
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Sojusz Lewicy Demokratycznej w akcji
11 sierpnia zgodnie z informacją w Ga
zecie Branickiej odbyło się spotkanie z 
kandydatem na posła Panią Ewą Micha- 
łek-Czerepak.
Nie zawiódł również nasz etatowy poli
tyk poseł Jerzy Szteliga i to on przejął na 
siebie najtrudniejsze pytania, wśród któ
rych znalazły się: 

nie jest.
Poseł pytania zanotował i obie
cał interwencję w parlamencie. 
Nie ważna jest opcja polityczna, 
wszyscy oczekują poprawy i 
stabilności. Państwo wymaga 
uporządkowania.
Dalsza część spotkania odbyła 

-dlaczego rolnicy mają taką samą eme
ryturę jeżeli jeden rozlicza się ze 100 ha 
a inny z 10 ha?
-czy lewica po dojściu do władzy uzna 
dostawy żywca w latach 80-tych jako 
dodatek do emerytury jak było obiecane, 
bo na razie pozostały tylko bony.
-dlaczego małe rzeźnie muszą spełniać

się w parku, gdzie żony polity
ków zbierały podpisy poparcia. Pani 
Ewa przyjechała z własnym komite
tem wyborczym. Wchodzi w świat 
wielkiej polityki, liczy na głosy ko
biet, w parlamencie zajmie się spra
wami oświaty bo to jej zawód i w tym 
czuje się najlepiej. W sprawach rol-

dyrektora Kombinatu Rolnego w 
Głubczycach. Poseł Jerzy Szteliga 
zjadł kiełbasę wyborczą w towa
rzystwie rodzin Atłachowicz i Wa- 
lo, dominował temat pracy i płacy 
pielęgniarek i służby zdrowia.

Lesław Stec

nictwa liczy na pomoc ojca byłegonormy europejskie? Jeżeli w Europie tak 

Spotkanie Platformy Obywatelska Nowe władze Klubu Sportowego 
”Orzeł” Branice

Podczas zebrania sprawozdawczo-wyborczego, które odbyło się 29 
lipca br. obecni na nim członkowie Klubu wybrali nowy zarząd. Do
tychczasowy prezes Orła, Józef Małek po udzieleniu absolutorium 
zarządowi oświadczył, że wszyscy członkowie rezygnują ze swoich 
funkcji. Jako główny powód rezygnacji podał konieczność odmło
dzenia władz klubu. Józef Małek zaproponował na stanowisko pre
zesa Jarosława Gospodarczyka, rekomendujący zaznaczył, że od 
pewnego już czasu Jarek Gospodarczyk angażuje się w pracę klubu. 
Kandydatura Jarka była jedyną, wobec czego zebrani członkowie 
Klubu jednomyślnie ja poparli. Sekretarzem został Pan Juhan Mro- 
ziak, człowiek związany z klubem chyba od początku jego istnienia. 
Skarbnikiem wybrano Tadeusza Czepczora a członkiem zarządu zo
stał Marek Kiszczyk. Zebrani wybrali także komisję rewizyjną, któ
rej przewodzi Marek Szatko a członkami są Stanisław Żłobicki i 
Bartłomiej Kawulok.

które zostały przesunięte na okres II- 
giego półrocza wynoszą 159.824 zł w 
tym z tytułu podatku rolnego 106.042 
zł i podatku od nieruchomości 53.782 
zł. Wojewoda Opolski zalegał z prze
kazaniem dotacji na zadania zlecone z 
tytułu zasiłków oraz oświetlenia dróg. 
W pierwszym przypadku powstały zo
bowiązania Gminy wobec domów po
mocy społecznej, w drugim większe 
zaangażowanie środków własnych. 
Również zaległości wystąpiły w prze
kazywaniu dotacji na zadania własne z 
tytułu dodatków mieszkaniowych.
Wydatki budżetu gminy w stosunku do 
planowanych wykonane zostały w 
45,83%. Jest to wskaźnik wyższy od 
ubiegłorocznego, który wyniósł 
44,35%. Z założonego planu rozcho
dów na rok 2001 w kwocie 409.000 zł. 
zrealizowana została kwota 214.000 zł. 
tj. 52,32%. Jest to spłata kredytów i 

pożyczki związanej z budową gim
nazjum. Obsługa zadłużenia w 
pierwszym półroczu wyniosła 
52.397 zł. w stosunku do wydatków 
ogółem w tym okresie jest to 1,24%. 
W strukturze wydatków największa 
kwotę pochłania oświata i wycho
wanie oraz edukacyjna opieka wy
chowawcza. W rozdziale Gimnazja 
wykonanie planu za 1-sze półrocze 
wynosi 40,36%. Zwiększenie wy
datków nastąpi tu od 1 września, 
związane jest to z powiększeniem 
się o 4 oddziały uczniów (stan za
trudnienia zwiększy się o 8 etatów). 
Koszty remontów przewidziane w 
planie w roku bieżącym poniesione 
zostaną w 11-gim półroczu. Będzie 
to remont sali gimnastycznej w 
Szkole Podstawowej w Branicach 
oraz malowanie Szkoły Podstawo
wej we Włodzieninie. Niskie wpły

wy z udziału o podatku dochodowym 
od osob fizycznych oraz znaczne 
kwoty przesunięcia terminów wpłaty 
podatku rolnego spowodowały mniej
sze wykorzystanie środków przewi
dzianych w budżecie do dyspozycji 
sołectw. W 1-szym półroczu w ra
mach tych środków zostało zrealizo
wane: zakup 2 lamp i ich montaż w 
Branicach, wykonanie chodnika w 
Dzierżkowicach, zakup tłucznia i 
utwardzenie drogi -Wiechowice oraz 
zakup kręgów i wykonanie kolektora 
burzowego -Wódka. Pozostałe wydat
ki sołectw nastąpią w 11-gim półro
czu. Z uwagi na zaległości w przeka
zywaniu dotacji przez wojewodę na 
dzień 30 czerwca powstały zobowią
zania wymagalne w kwocie 47.328 zł. 
wobec domów pomocy społecznej. 
Sytuacja uległa poprawie w miesiącu 
lipcu.
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Dzięki tym Panom mogliśmy się kąpać w cieple letnie dni

Basen
na

bar-
niż

Tak

Duże bezpieczeństwo base
nu „Fala” daje jego budowa, a 
zwłaszcza to iż ma on w naj
głębszym miejscu 1,70 m., a 
także duża przejrzystość wody. 
Mamy nadzieję iż w przyszłym 
roku stan basenu nie ulegnie 
pogorszeniu, a nawet się popra
wi. Co tylko zwiększy jego 
atrakcyjność.

Dobiegł końca kolejny sezon letni 
basenie „Fala” w Branicach. W tym ro-

czas tych wakacji była 
dość kapryśna, lecz zdarzy
ły się też bardzo ciepłe dni 
kiedy to basen „pękał w 
szwach”. Cieplejszy w tym 
jak i w poprzednim roku z 
resztą okazał się miesiąc 

sierpień. Dobrze spisa
li się w tym roku ra
townicy: Andrzej Czu
ba i Jakub Pleśniak 
Dzięki swej pracy, o 
bardzo prewencyjnym

I charakterze nie dopuścili do 
K dziej poważnych wypadów, 

tylko kilka obtarć naskóęka. 
więc mogą Oni ten sezon zaliczyć
jako w pełni udany. Słowa uznania 
należą się Panu Franciszkowi Ka
wulokowi, który w tym roku spo
łecznie był gospodarzem basenu i 

ku basen odwiedziła spora liczba osób z 0Cjp0wiedzialny za utrzymanie czy- 
gminy i z poza jej granic. Pogoda pod- stości na jego terenie.

TRASA ROWEROWA „OPAVICE”
Po przekroczeniu granicy pon iędzy 
Republiką Czeską i R.P. (przejściem 
małego ruchu granicznego Wawrowi- 
ce -Wiechowice) jaką wyznacza rzeka 
Opawa zaczynamy poruszać się w gmi
nie Branice, w województwie opolskim 
trasą rowerowa nr 34.
Trasa biegnie drogą lokalną przez przy
graniczną wieś Wiechowice, w której 
godnym uwagi jest kościół parafialny 
pod wezwaniem Trójcy św., wzmian
kowany już 1473 roku, następnie w 
granicach zabudowy wsi w kierunku 
miejscowości Dzierzkowice. Ze wsi 
Dzierżkowice drogami polnymi docie
ramy do wsi Wysoka. Obszai no jakim 
poruszamy się jest terenem o bogatych 
tradycjach rolnych. Należy do Płasko
wyżu Głubczyckiego, charakteryzują
cego się w tej części gminy falistą rzeź
bą terenu. We wsi Wysoka warto zwró
cić uwagę na założenie pałacowo- 
parkowe (barokowe) z XVIII wieku. Ze 
wsi Wysoka drogą lokalną poruszamy 
się w kierunku wsi gminnej Branice. 
Przejeżdżając przez nie możemy sko
rzystać z oferty gastronomicznej i do
datkowo w porze letniej z ośrodka 
wodno-rekreacyjnego. Godnym uwagi 
jest kościół parafialny p.w. Wniebo

wzięcia Najświętszej Maryi Panny 
oraz kompleks leczniczy obecnie Sa
modzielnego Wojewódzkiego Szpitala 
dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
im. ks. biskupa Józefa Nathana, które
go fundatorem był właśnie biskup Su- 
fragan Ołomuniecki Józef Martin Na
than. Kierując się w stronę przejścia 
małego ruchu granicznego Branice - 
Uvalno możemy również obejrzeć ar
chitekturę pałacowo- parkoweą poło
żoną nad graniczną rzeką Opawą lub 
przekroczyć granicę państwa i jechać 
dalej trasą rowerową wyznaczoną po 
stronie czeskiej.
Chcąc poruszać się dalej trasą rowero
wą nr 34 skręcamy za zwartą zabudo
wą wsi Branice w kierunku miejsco
wości Bliszczyce. Trasa biegnie drogą 
lokalną wzdłuż zboczy opadających w 
kierunku doliny Opawy .Malowniczy 
krajobraz doliny Opawy i w dalszym 
planie miasta Krnova z dominacją ko
ścioła Marii Panny Siedmiobolesnej na 
wzgórzu pozwala zaliczyć ten odcinek 
trasy rowerowej do szczególnie intere
sujących Docieramy do Bliszczyc 
gdzie możemy zwrócić uwagę na ko
ściół parafialny p. w. św. Katarzyny, 
wzmiankowany już w 1430 roku.

Z Bliszczyc ruszamy w kierunku 
wsi Lewice. Ta część obszaru 
gminy to obszar należący już do 
Przedgórza Sudeckiego, leżące
go na przedpolu Sudetów 
Wschodnich. Teren jest mocno 
pofałdowany, częściowo zale
siony, o dużych walorach przy
rodniczo-krajobrazowych. Ze 
względu na walory i strukturę 
krajobrazu naturalno- 
kulturowego został tutaj utwo
rzony Obszar Chronionego Kra
jobrazu "Lewice -Mokre" , obej
mujący pn-zach część gminy 
Branice i pd-zach część gminy 
Głubczyce.
Dojeżdżając do wsi Lewice, 
gdzie warto zwrócić uwagę na 
kościół parafialny p.w.św. Marii 
Magdaleny, datowany już w 
1351 roku. Wyjeżdżając z Lewic 
poruszamy się drogą 
lokalną, następnie zjezdzamy na 
drogę Polną, jedziemy nią w 
kierunku wsi Zubrzyce, należą
cej już do gminy Głubczyce.
Na tym kończy się część cyklo- 
trasy obejmującej naszą gminę, 
a podróż możemy kontynuować 
aż do Głogówka.
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HISTORIA SPOŁDZIALCZOSCI ZIEMI 
BRANICKIEJ

W okresie powojennym . powstawanie 
Spółdzielni Samopomoc Chłopska datu
je się od 1945 r. Powiat głub- 
czycki posiada również własny 
dorobek na polu organizowania 
spółdzielczości.
Pierwsza na tym terenie, bo już 
w lecie 1945 r. rozpoczęła dzia
łalność Spółdzielnia „Jedność” 
w Baborowie. Następnie Spół
dzielnia Rolniczo - Handlowa „ 
Rolnik” w Głubczycach, która w 
późniejszym czasie przyjmuje 
nazwę i funkcje Powiatowego 
Związku Gminnych Spółdziel
ni „Samopomoc Chłopska”. Pro
ces powstawania spółdzielni 
trwał nadal, powstawały Spółdzielnie w 
Głubczycach, Klisinie i Branicach. Lud
ności osadniczej ciągle przybywało ist
niała konieczność tworzenia nowych 
Spółdzielni. W roku 1946 powstają 
gminne Spółdzielnie w Pilszczu, Kie
trzu, Mokrem, Bliszczycach i Włodzie- 
ninie. W ciągu 2 lat powstało 13 Spół
dzielni. Gminna Spółdzielnia Samopo
moc Chłopska w Branicach powstała w 
1945 r., ale czynności rejestracyjne do
konano 28 czerwca 1946 r. w Sądzie 
Powiatowym w Raciborzu. Czynności 
tych dokonał sekretarz sądu Pan Barto
szek. Nazwa jak i przedmiot działania 
pozostały do dzisiaj. W skład pierwsze
go Zarządu weszli: Leon Sowa, Jan Mał
kiewicz, Ludwik Kuszarecki, Michał 
Marynowicz, Wincenty Żłobicki.
W latach 5O-tych wystąpił proces łącze
nia małych Spółdzielni w większe, co 
pozwoliło na koncentrację majątku i lep
szą obsługę ludności. Proces ten objął 
również gminną Spółdzielnię w Brani
cach. 3 kwietnia 1955 roku Walne Zgro
madzenie Przedstawicieli podjęło 
Uchwałę o połączeniu Spółdzielni w 
Bliszczycach z Branicami. Do Spół
dzielni w Branicach przyłączono w 1963 
roku Spółdzielnię w Pilszczu.
Następna reorganizacja Gminnej Spół
dzielni nastąpiła w 1973 roku, z okazji 

likwidacji powiatów. W minionym 50 
leciu Gminna Spółdzielnia w Branicach

była prężną jednostką, która przez swój 
rozwój, budownictwo zakładów pro
dukcyjnych, pawilonów handlowych, 
sklepów, punktów gastronomicznych 
zmieniła infrastrukturę gminy
Po Wojewódzkim Szpitalu dla Nerwo
wo i Psychicznie Chorych była pierw
szym Zakładem dającym kilkaset 
miejsc pracy. Była kuźnią kadr, z której 
wyszło dużo pracowników zajmujących 
w innych zakładach odpowiedzialne 
stanowiska.
Najbardziej niekorzystnym momentem 
dla gminnych Spółdzielni był rok 1989, 
w którym to państwo przeszło transfor
mację polityczno - gospodarczą. Źle 
zrozumiana rola Spółdzielni wprowa
dzoną Ustawą Sejmową doprowadziła 
do osłabienia Spółdzielni. Ciężar dźwi
gamy do dnia dzisiejszego. Trudno 
określić jej dzisiejszy los. Działalność 
gospodarcza jest prowadzona w 9 punk
tach detalicznych oraz poprzez własną 
produkcję w piekarni i masarni. Produ
kowane w tych zakładach wyroby są 
oparte na tradycyjnej technologii bez 
stosowania polepszaczy i konserwan
tów, co wpływa na wysoką jakość. 
Spółdzielnia wydzierżawia również nie
które pomieszczenia magazynowe i 
handlowe. Dzierżawcy handlują mate
riałami budowlanymi, paszami oraz ma

teriałami do produkcji rolnej. W la
tach ubiegłych Spółdzielnia prowa

dziła skup zbóż od rolników, ale 
działalność ta stała się nieren
towna i bardzo ryzykowna w 
związku, z czym ze skupu zrezy
gnowano. Podstawową działal
nością Spółdzielni jest handel i 
to handel przede wszystkim ar
tykułami spożywczymi oraz ar
tykułami chemicznymi pierw 
szej potrzeby, który ze względu 
na dużą konkurencję nie zawsze 
jest rentowny. Poza tym więk
szość placówek handlowych 
znajduje się na terenie wiejskim 
a wiemy, że ludność wiejska jest 

coraz biedniejsza. Spadające obroty a 
z drugiej strony rosnące koszty spo
wodowane wzrostem cen paliw, ener
gii, węgla, telefonów, konieczności 
wymiany kas fiskalnych oraz moder
nizacji komputerów nie zapewniają 
Spółdzielni oczekiwanej rentowności. 
Również przygraniczne położenie 
gminy z Czechami ma wpływ na 
zmniejszenie sprzedaży. Poza zagra
niczną firmą, która wykupiła były 
Kombinat Rolny w Głubczycach brał 
jest jakiegokolwiek zainteresowania 
przez obcy kapitał naszym regionem i 
życie gospodarcze obumiera. Miesz
kańcy naszych wsi to głównie emery
ci, renciści i bezrobotni. Działalność 
GS-u wspierana jest przez 47 człon
ków posiadających 1 udział z wkła
dem minimalnym 300 złotych. Gmin
na Spółdzielnia „Samopomoc Chłop
ska” zapewnia stałą pracę 45 pracow
nikom. Są to spółdzielcy najczęściej z 
długoletnim stażem pracy, tacy, któ
rzy czują się emocjonalnie związani z 
miejscem zatrudnienia. Każdy z nich 
stara się jak może, aby obowiązki na 
swoim stanowisku wykonywać jak 
najlepiej. Ludzie, ich poświęcenie 
są jednym z największych kapitałów 
tej placówki w tych, tak trudnych dla 
całej spółdzielczości czasach.

Zenon Buszko
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Co słychać >v Gminie
Czyli plotki i opowiadania ludzi

Ekipa drogowców postawiła znaki upa
miętniające przejście dla pieszych na uli
cy Żymierskiego. „Zebry” jednak w tym 
miejscu nie ma, a co się z nią stało?

Rada Gminy zgodnie z ustawą odwo
łała Komisję Przeciwdziałania Alko
holizmowi, zostanie wybrana nowa 
Komisja. Może oni też kupią sobie 
sprzęt muzyczny i wszystko będzie 
grać.

Pewien Pan chciał dowiedzieć się 
(zresztą w oświacie) czy może wziąć 
kredyt0 Nie mógł - nie było Pani od 
komputerów.

Pralnia szpitalna ma zostać wydzier
żawiona, podobnie drukarnia - co da
lej? Może uda się wydzierżawić rów
nież oddziały.

Koniec wakacji, dzieci już w szkole. 
Jedna bramka i jeden kosz na boisku 
za szkołą są pomalowane. A co z 

Za to na ulicy M.C. Skłodowskiej i 1-go 
Maja nie robi się nic, nie wypada, prze
cież tam mieszka nasza władza. Niektó
rzy żałują, że zmarł I sekretarz E. Gierek 
pomógłby zabetonować dziury - miał 
wprawę.

Musisz pamiętać datę, aby zatrzymać się 
na ulicy Żymierskiego w Branicach, wy
starczy, że jeden źle stanie a wszyscy 
biorą przykład.

resztą?

Gimnazjum w Branicach dostało apa
rat cyfrowy w prezencie od szkoły z 
Niemiec. Teraz tylko brakuje, aby 
zorganizować pracownię fotogra
ficzną i kółko temu poświęcone, cie
kawe gdzie ono powinno powstać.

Książki dla maluchów są drogie, aby 
je kupić trzeba brać kredyt, a przecież 
kiedyś przez lata wystarczał Elemen-

Na strażnicy, w Bliszczycach jest jeszcze 
kilka szyb do wybicia - bociany odlecia
ły, nikt nie pilnuje

tarz.

W Branicach nastała nowa moda. 
Kiedyś, aby poderwać dziewczynę 
trzeba było mieć dobrej markj motor 
lub samochód. Obecnie trzeba mieć 
nowiutki ciągnik.

Krążą plotki, że w szpitalu szykowa
ne są grupowe zwolnienia. Niewiado
mo jednak ilu pracowników mają one 
dotyczyć.

Świat wokół nas

Taki znak znajdziemy w Branicach na koń
cu ulicy Spadzistej. Wszyscy więc wiedzą 
jak się zachować.

Co stało się, że już dzisiaj nawet nie ma 
aparatu telefonicznego. Ktoś powybijał 
szyby, później zniknął aparat. To pewnie 
zniknie i reszta, po co ma tak sobie stać

Natomiast zamek w Branicach , ktoś wy
czyścił z resztek wyposażenia, tu jednak 
pilnują.

W Branicach powstała nowa partia poli
tyczna, jej członkowie po doświadcze
niach w AWS, PSL, SLD będą wprowa
dzać Prawo i Sprawiedliwość, zawsze to 
coś nowego, twarze te same, ale jak 
zmieniona dusza.

W tym roku pszenica obrodziła, rolnicy 
szykują się do dożynek i znowu chleb 
potanieje. Tak wyglądał kiedyś pawilon A szpitala w Branicach
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ZAPOMNIANY TEMAT: Najważniejsze punkty Regu-
KRAJOZNAWSTWO-TTIRYSTYKA laminu kortu tenisowego
Turystyka polska sięga już ponad stuletniej tradycji. W XIX wieku 

organizowanie turystyki i krajoznawstwa na ziemiach polskich stało 
się wyrazem idei wolnościowych, idei walki o polskość. Przez lata nie
woli, 1 wojny światowej, lata konfliktów społecznych, okresu między
wojennego, dewizą polskiego krajoznawstwa i turystyki były proste 
hasła „KOCHAJ I POZNAWAJ SWÓJ KRAJ". „ POZNAJMY KUL
TURĘ, OBYCZAJE RÓŻNYCH REJONÓW KRAJU”
Dewiza ta, także i dziś aktualna wyrażała patriotyczny cel, wszech
stronną wiedzę o Ojczyźnie, wiedze zdobywaną w czasie wędrówek i 
wycieczek w bezpośrednim zetknięciu z przyrodą, tworami rąk ludz
kich i mieszkańców różnych regionów kraju. ZAPOMNIANE PO
MNIKI POLSKIEJ PRZESZŁOŚCI „ZABYTKI", to materialne świa
dectwo istnienia narodu i państwa potwierdzając naszą tożsamość kul
turową, stanowiącą element wychowania i edukacji historycznej społe
czeństwa. Brak decyzji w zakresie odbudowy, czy prac renowacyjnych 
zabytków sprzyja bezpowrotnie zapomnieniu unikalnego charakteru, 
stylu budownictwa regionalnego naszych wsi, miast, osiedli. Również 
pyły i gazy emitowane do atmosfery, kruszą najtwardszy kamień nie
naruszony przez całe wieki. Degradacja środowiska naturalnego, kultu
rowego powoduje straty w kulturze materialnej i nie kształtuje zdrowej 
obyczajowości Polaków.

Patrząc na cały kraj, spójrzmy na nasze podwórko. Zastanówmy się 
czy jest ktoś w naszej zagrodzie kto potrafiłby-zorganizować, zachęcić 
dzieci i młodzież, starszych do systematycznego poznawanie polskich 
gór, do racjonalnego uprawiania turystyki.
Zdaje sobie sprawę, aby zajmować tą dziedziną wymagane jest pewne 

doświadczenie, przygotowanie oraz samodzielność w podejmowaniu 
decyzji. Wszyscy wiemy, że są powołane różne komórki, sekcje, ze
społy, ale co z tego-tylko są...

Turysta

-Osoba pobierająca klucz na kort teniso
wy jest odpowiedzialna za wszystkich 
przebywających na obiekcie.
-Korzystający zobowiązani są do wpisy
wania godzin użytkowania kortu w 
"Rejestrze" na portierni.
-Po zakończeniu korzystania z kortu na
leży wyrównać nawierzchnię boiska teni
sowego oraz zamknąć obiekt na kłódkę.
-W przypadku uszkodzenia sprzętu, 
ogrodzenia itp. osoba korzystająca z kor
tu tenisowego zobowiązana jest do po
krycia kosztów naprawy.
-W razie naruszania regulaminu dostęp 
do kortu może zostać wstrzymany.
-Regulamin obowiązuje od 20.09.2001- 
do odwołania
Więc pozostało tylko grać a więcej infor
macji można uzyskać od Grzegorza 
Suligi, Bartłomieja Kawuloka i 
Bartłomieja Pleśniaka.

1 września w Branicach odbył się Pierwszy 
Turniej Piłki Nożnej Trampkarzy. Wzięły w 
nim udział 4 drużyny. Najlepszą drużyną oka
zała się reprezentacja z Wysokiej, która wy
grała wszystkie mecze. Drugą drużyną turnie
ju okazała się reprezentacja Branic, trzecią Pilszcz, a czwartą Dzbańce. Najlepszym Za
wodnikiem turnieju został Tomasz Korszyłowski grający w Wysokiej, a najlepszym 
bramkarzem Marek Żywina z Branic. Dziękujemy wszystkim sponsorom, dzięki którym 
możliwe było zorganizowanie turnieju, są to Pani Helena Wdowikowska, Pan Andrzej

Pierwszy Turniej Piłki Nożne 
Trampkarzy w Branicach

Wdowikowski, Pan Leszek Cieśla, Pan Adam Zapotoczny, Lucyna Pochwała, Grzegorz
Gołuchowski oraz Pan Suchecki. Dziękujemy również gospodarzom Klubu „Orzeł” w Branicach oraz wspaniałym
sędziom i wszystkim ekipom za udział w turnieju.

GAZETA BRANICKA— Wydawca- UG Branice, 
Redaktor Naczelny: Paweł Dörnfeld, Druk: Raster 
Głubczyce tel/fax fO-77) 485 83 77

18 sierpnia firma Sipma zaprezentowała na polu pomiędzy Bhszczy- 
cami i Branicami nowy 
rodzaj prasy wielkoga
barytowej. Na prezenta
cji byli obecni przedsta
wiciele firmy, główny 
konstruktor tej maszyny, 
przedstawiciele władz 
gminy oraz okoliczni 
rolnicy i kierownik Go
spodarstwa Rolnego w 
Micbałkowicach przy 
szpitalu w Branicach.
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Sport-owe wiadomesei z ’gmmy

roz-
lonego przez gości wykorzystał 
Andrzej Bartlewicz zdobywając 
prowadzenie. 10 min. później było 
2 : 0 za sprawą tego samego piłka
rza w podobnych okolicznościach. 
Druga część meczu, to bezładna 
kopanina przez piłkarzy obydwu 
zespołów. Na uwagę zasługuje 
piękny strzał Marka Szatko w 80 
min i bardzo dobra obrona przez

Krzysztof Gajda - 5, Ma
teusz Skrobacz - 3, Ma
rek Olszewski
Również wystartowała II 
liga juniorów. Orzeł Bra
nice wystąpił na wyjeź- 
dzie w Długomiłowicach 
uzyskując zwycięstwo 
3:2
Po dwóch porażkach na
szego najlepszego zespo
łu występującego w kla
sie okręgowej nareszcie 
sukces. Orzeł Branice 
rozgromił na własnym

boisku LZS Wojsław 5:1. Po go
lach Macieja Nowaka, Bartosza 
Kawuloka, Łukasza Lenartowi
cza i dwóch trafieniach Łukasza 
Kędzierskiego. Goście z minoro
wą miną wracali do szatni.

Czesław Sokołowski

bramkarza przyjezd
nych. Na 5 min. 
przed końcowym 
gwizdkiem sędzie
go, rzut karny za za
granie ręką w polu 
karnym wykorzystał 
Daniel Korczyński 
ustalając wynik

Końcowy.
Rozpoczęli 
grywki w kl.A ju
niorów. Oto wyniki: 
LZS Lisięcice - 
Rolnik Lewice 2:1 
Agricola Nowa 
Wieś - Orzeł II Bra
nice - Wysoka 1:9 
Bramki dla Orła:

Orzeł II Branie-Wysoka - Gra- Klasa B
nica Równe 3 : 2 /2:0/ 1 .Tęcza Kietrz-Kozłówki 2 6 10 4
Bramki Andrzej Bartlewicz - 2, 2. Benfica Klisino 2 6 9 4
Daniel Korczyński (karny) 3.Farmer Szonów 2 6 3 1
Po wysokiej porażce w Ko- 4.Stal Grobniki 2 4 5 3
złówce w pierwszej kolejce, 5.Piast raków, 2 4 5 4

rezerwy Orła pokonały piłkarzy ó.Granica Równe 
7.Troja Włodzienin

2
2

3
3

7
6

7
8

z Równego. Drużyna gości zna- 8.Orzeł II Branice-Wysoka 2 3 4 6
na jest z umiejętnej giy na spa- 9.Fortuna Chomiąża 2 2 3 3
lone i przez długi czas giy pił- lO.Błyskawica Rozum. 2 1 5 7
karze Orła nie mogli sobie po- Ruch Zubrzyce 2 1 5 7
radzić z tym elementem piłkar- 12.Piast Wódka 2 0 2 4

skiego rzemiosła. W 25 minu- 13.Football Club Pils 2 0 1 3

cie błąd w ustawieniu linii spa- 14.Zryw Opawica 2 0 4 8

Klasa A
1. EDRA Poborszów 2 4 9 2
2. Rolnik Lewice 2 4 7 5
3. Polonia Biała 2 4 4 2
4. Orzeł Dzierżysław 2 4 4 3

LZS Łąka Prudnicka 2 4 4 3
6. MEC II Sławięcice 2 3 7 3
7. Naprzód Ujazd Niezd. 2 3 4 3
8. Kombinat Głubczyce 2 3 3 2
9. Start Bogdanowice 2 3 3 6
10. Victoria Żyrowa 2 3 3 9
11. LZS Pawłowiczki 2 2 5 5
12. Otmęt Krapkowice 2 1 4 6
13. Cukrownik Baborów 2 0 3 7
14. Willich Fortuna II WG 2 0 1 5

Liga okręgowa
1. Victoria Cisek 3 9 12 1
2. Unia Krapkowice 3 9 10 2
3. Pogoń Prudnik 3 7 7 4
4. Czarni Otmuchów 3 7 2 0
5. LZS Gościęcin 3 6 7 5
6. Polonia Przylesie 3 4 8 5
7. Sudety Burgrabice 3 4 7 7

EL KON Goświnowice 3 4 7 7
9. Orzeł Branice 3 3 6 4
10. Olimpia Lewin Brz. 3 3 3 7
11. Orzeł Polska Cerekiew 3 3 5 12
12. LZS Biała Nyska 3 2 5 6
13. Sparta Paczków 3 2 5 8
15. Czarni Korfantów 3 2 4 7
15. Ruch Zdzieszowice 3 1 2 8
16. LZS Wojsław 3 0 4 11
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